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Sf.Serafim  Rose, icoană 

‒ Care sunt diferențele si asemănările concrete dintre, să 

zicem, Biserica Ortodoxă si Biserica Romano-Catolică cu privire 

la diverse dogme si idei, cum ar fi Sfânta Treime, sau dacă preoții 

să se căsătorească sau nu – toate acele 1001 de mici diferențe. 

‒ Există o mulțime de mici diferențe, dar o singură diferență 

principală legată tocmai de Duhul Sfânt, pe care o voi explica. 

Biserica lui Hristos este cea care dăruieste oamenilor harul; iar în 

Vest, când Roma s-a rupt de această Biserică, acest har s-a pierdut 

efectiv (poate că oamenii îl găsesc întâmplător pe ici, pe acolo, 

însă din Biserica lor harul s-a retras). Eu consider romano-

catolicismul modern o încercare de a substitui harul pierdut cu 

ingeniozitatea umană. De aceea, pentru a răspunde la întrebarea 

„unde este adevărul?”, Biserica Romano-Catolică îl face pe papă 

„infailibil”. Sunt unii care cercetează Biserica noastră Ortodoxă si 

spun: „Este imposibil ca oamenii să găsească acolo adevărul.  
 

mai clarifice, accentul era pus mai degrabă 

pe respectarea unui întreg set de legi prin 

care omul se punea „de acord” cu 

Dumnezeu într-un sens „legalist”, care este 

un substitut al Duhului Sfânt. 

‒ Seara trecută ați ținut o conferință 

despre Apocalipsă. Ați putea să o rezumați 

pentru noi? 
‒ Domnul nostru Iisus Hristos spune că, 

deși nu cunoaștem nici ziua, nici ceasul, 
trebuie să luăm pildă de la sicomor, căci, 
atunci când înverzește, știm că vara e pe 
sfârșite. Tot astfel, atunci când aceste lucruri 
încep să se întâmple, când devine posibil să 
existe un guvern mondial, când Evanghelia 
se propovăduiește la toate neamurile, când 
apar atât de multe curente spirituale amăgitoare 
– toate acestea sunt semne clare că urmează 
un eveniment iminent, ceva foarte probabil 
legat de sfârșitul lumii. Vremurile noastre, 
totuși, sunt atât de pline de ceea ce se poate 
numi evenimente „apocaliptice”, încât ar 
trebui să fim foarte constienți de ele. Pentru 
a ne pregăti duhovnicește pentru acest 
moment, este foarte folositor să citim despre 
ceea ce s-a întâmplat cu oamenii în lagărele 
de concentrare. Asemenea relatări ne arată 
că, indiferent ce se poate întâmpla – chiar 
dacă ne-am afla sub stăpânirea lui Antihrist 
însuși, putem supraviețui, pentru că Îl avem 
pe Hristos Însusi. Viețile mucenicilor au fost 
totdeauna o sursă de învățătură și de întărire 
și există și astăzi oameni care suferă 
mucenicieșsi de la care avem de învățat.  

(Sf Serafim  Rose, Mai  aproape  de 
Dumnezeu) 

Voi spuneți că nu credeți în nici un papă 

sau episcop, dar în felul acesta nu există nici 

o garanție. Nici nu credeți în Scripturi așa 

cum o fac protestanții care le consideră 

absolut «infailibile». Dacă apare o dispută, 

cine are ultimul cuvânt?” Iar noi spunem că 

Duhul Sfânt Se revelează pe Sine. Acest 

lucru se petrece mai ales când episcopii se 

adună într-un sinod, dar chiar și atunci poate 

fi un sinod fals. S-ar putea spune atunci: 

„Nu există nădejde!” Dar noi spunem că 

Duhul Sfânt conduce Biserica și de aceea nu 

o va părăsi.  
Dacă nu ai convingerea că lucrurile stau 

așa, atunci ajungi să inventezi lucruri de 
genul: Biblie infailibilă, papă infailibil. De 
asemenea, poți să împlinești rânduielile 
ortodoxe - așa cum o fac romano-catolicii – 
ca pe un fel de „lege”, astfel încât totul să fie 
perfect definit: dacă încalci această lege, 
mergi la duhovnic, primești canonul cutare 
și vei fi iarăși perfect „reabilitat”. Ortodoxia 
nu crede în felul acesta. Această nevoie de a 
controla lucrurile a condus la întreaga 
concepție despre indulgențe, care este o 
pervertire perfect legalistă a ideii de 
pocăință. Dacă te căiești, ca tâlharul pe 
cruce, poți să te mântuiesti chiar în acel 
moment. Ortodoxia a evidențiat totdeauna 
acest aspect al relației dintre un suflet și 
Dumnezeu; și toate Tainele și rânduiala 
Bisericii nu sunt decât căile de împăcare a 
sufletului cu Dumnezeu: aceasta este toată 
credința noastră.  

În Biserica Romano-Catolică, până de 
curând, când lucrurile au  început să  se   

 


